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„Toţi oamenii se aseamănă prin cuvinte. 
Numai faptele îi deosebesc.“ (Molière)

Asociaţia Generală a Inginerilor din România are plăcerea să vă invite să participaţi la competiţia „Pre-
miile AGIR pentru anul 2015“. Acestea se acordă pentru lucrări inginereşti deosebite (concepute, proiecta-
te şi aplicate/puse în funcţiune) şi pentru cărţi originale, de înalt nivel tehnico-ştiinţifi c.

AGIR va mediatiza activitatea laureaţilor competiţiei în rândul membrilor şi colaboratorilor AGIR, pre-
cum şi la nivel european şi mondial, din poziţia asociaţiei de membru al Federaţiei Europene a Asociaţiilor 
Naţionale Inginereşti (FEANI) şi al Federaţiei Mondiale a Organizaţiilor Inginereşti (FMOI). 

Secţiunile pentru care se acordă premiile sunt: Tehnologia informaţiei, Inginerie electrică, Ingineria con-
strucţiilor de maşini, Ingineria construcţiilor civile şi industriale, Inginerie chimică, Inginerie agricolă şi sil-
vică, Ingineria mediului, Ingineria transporturilor, Inginerie metalurgică, 
Ingineria resurselor naturale şi energiei, Ingineria textilelor şi pielăriei.

Propunerile, însoţite de documentaţia solicitată, vor fi  trimise pe adre-
sa asociaţiei: Calea Victoriei nr. 118, 010093 – Bucureşti.

Data limită pentru colectarea lucrărilor este 1 iunie a.c.
Potrivit regulamentului, în cazul lucrărilor inginereşti deosebite re-

alizate şi aplicate, pentru fi ecare propunere trebuie prezentat un dosar care 
va cuprinde:

• nota de prezentare din partea instituţiei realizatoare, în care se vor 
preciza obiectivul lucrării, caracterul de noutate, rezultate;
• documentaţia tehnică reprezentativă;
• atestarea – din partea societăţilor benefi ciare – privind punerea în funcţiune, respectiv lansarea în pro-
ducţie de serie în anul 2015, precum şi rezultatele tehnico-economice obţinute.
În cazul cărţilor (publicate în anul 2015) sunt necesare:
• un exemplar al cărţii;
• aprecieri din partea a trei instituţii sau personalităţi inginereşti din domeniu privind originalitatea şi 
valorea tehnico-ştiinţifi că.
Nu se acceptă manuale, cursuri – indiferent de nivelul lor – şi lucrări care nu au un grad tehnico-ştiinţifi c 

ridicat şi caracter de originalitate.
Premiile vor fi  acordate în cadru festiv, în data de 16 septembrie.
Lucrările premiate vor fi  prezentate prin intermediul unui scurt fi lm documentar (obligatoriu fond muzical – 

imagini – comentariu) cu durata de maximum 10 minute, realizat ca fi şier avi, pe CD sau DVD, fi lm pe care autorii, 
anunţaţi în timp util, îl vor realiza şi trimite la sediul AGIR din Calea Victoriei nr. 118 până la data de 1 septembrie a.c.

Detalii se pot obţine accesând www.agir.ro sau de la sediul asociaţiei, tel.: (+40 21) 316 89 93, 
(+40 21) 316 89 94, fax: (+40 21) 312 55 31, e-mail: office@agir.ro, cristina.puican@agir.ro. 

Este de domeniul evidenţei progresul înregistrat în asigurarea 
transparenţei în activitatea autorităţilor publice. Avem în vedere în 
special publicarea sistematică a datelor statistice ofi ciale referitoare 
la un număr semnifi cativ de indicatori ai dezvoltării economice şi 
sociale. Publicarea respectivelor date potrivit unui calendar armo-
nizat cu cele ale unor structuri comunitare şi internaţionale, precum 
Eurostat, Banca Centrală Europeană, Fondul Monetar Internaţio-
nal, Banca Mondială, Organizaţia Internaţională a Muncii permite 
cunoaşterea sistematică a unor procese şi fenomene de larg interes, 
inclusiv pentru comunitatea inginerească.

Întrucât la ordinea zilei se afl ă tema bugetului pe anul în curs 
(temă prezentă, cu accente net populiste, în actuala campanie electo-
rală), însoţim consideraţiile de mai sus cu datele furnizate recent de 
Ministerul Finanţelor Publice. Astfel, ni se aduce la cunoştinţă că, în 
primul trimestru din 2016, execuţia bugetului general consolidat s-a 
încheiat cu un excedent de 3 miliarde lei, respectiv 0,4% din PIB. De-
sigur, pe capitole de venituri şi cheltuieli, situaţiile sunt diferite; în timp 
ce, bunăoară, la impozitul pe profi t, faţă de perioada corespunzătoare 
din 2015, s-a înregistrat o creştere de 26,2%, la TVA a intervenit o scă-
dere de 1,7%. Nu ne propunem o analiză detaliată a execuţiei bugetare, 
ci doar sublinierea faptului că balanţa dintre excedent şi defi cit în nu-
meroase alte domenii reprezintă un criteriu de neînlocuit în evaluarea 
„mersului“ economiei româneşti, a societăţii noastre, în ansamblul ei.

Nu orice excedent este pozitiv, după cum nu orice defi cit apare 
automat drept negativ. În condiţiile în care au mai rămas bani de chel-

tuit, dar ritmul investiţiilor este, încă, sub cel programat, excedentul 
indică şi unele defi cienţe în gestionarea banului public. Sau un defi cit 
mai mare la balanţa de plăţi, în condiţiile în care s-au acoperit nevoi 
reale din domenii precum educaţia, sănătatea, gospodăria comunală, 
cultura, nu reprezintă altceva decât o strict necesară investiţie în viitor. 

Dacă extindem aria analizei la indicatori de o altă natură, cum ar 
fi , de pildă, gradul de încredere în diferite domenii de activitate şi, ine-
vitabil, în persoane, ne dăm seama că raportul dintre excedent şi defi cit 
are o valoare universală. De obicei, sondajele de opinie măsoară tocmai 

acest raport. Câteva exem-
plifi cări vor fi , credem, 
de natură să aprofundeze 
aceste aspecte.

În fi ecare lună, In-
stitutul Naţional de Sta-
tistică, Banca Naţională 
a României, prestigioase 
companii de consultanţă 
cu arie de acţiune interna-

ţională publică rezultatele unor investigaţii sociologice pe teme de foar-
te mare interes. Astfel, se măsoară gradul de optimism şi de pesimism 
mai ales în ceea ce priveşte evoluţia economiei ţării. Cele mai recente 
răspunsuri la chestionarele tip indică, după opinia unor analişti, un de-
fi cit de încredere şi un excedent de optimism. Aparent, avem de-a face 
cu un paradox, dar, dacă luăm drept termeni de comparaţie perioadele 
precedente, se poate identifi ca lesne un trend care este simetric chiar 
grafi cului de evoluţie a economiei româneşti.

În acest context, merită să facem trimitere la indicatorul de 
încredere macroeconomică calculat de analiştii CFA (Chartered 
Financial Analyst). Sunt luate în considerare în special condiţiile 
curente de business, situaţia de pe piaţa muncii, ratele dobânzilor, 
deci, elemente concludente, care pot genera mai multă sau mai pu-
ţină încredere. Tot date referitoare la primul trimestru arată că, în 
luna martie, s-a înregistrat valoarea de 59,7 puncte, în creştere faţă 
de perioada anterioară. Explicaţia constă în existenţa unor procese 
pozitive în toate domeniile examinate.

Ca şi în oricare alt domeniu, stadiul atins într-un anumit mo-
ment nu reprezintă o garanţie absolută pentru extrapolări. Mai ales 
într-un an electoral, există permanent pericolul unor derapaje şi, 
tocmai de aceea, sunt de preferat un defi cit de populism şi un ex-
cedent de responsabilitate. (T.B.)

 Excedent și defi cit
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CE: pachet de măsuri pentru digitalizarea 
industriei europene (pag. 3)

INOVAŢIE ŞI COMPETIŢIE 
„Cadet INOVA“ la Sibiu (pag. 7)

Masă rotundă privind învăţământul 
tehnic preuniversitar (pag. 6)

Omagiu regretatului profesor Lazăr Boleanţu, 
la 95 de ani de la naştere  (pag. 2)

Una dintre cele mai importante propuneri formu-
late la recenta Adunare Generală a AGIR – propunere 
care s-a bucurat de susţinerea unanimă a participan-
ţilor – a vizat iniţierea unor dezbateri consacrate 
preocupărilor majore ale comunităţii noastre in-
ginereşti. Este vorba despre publicarea, în Univers 
ingineresc, a punctelor de vedere ale colegilor 
noştri referitoare la căile şi mijloacele de eficien-
tizare a economiei, de accelerare şi aprofundare a 
strategiilor privind dezvoltarea durabilă, îmbună-
tăţirea radicală a procesului de formare a viitorilor 
specialişti, precum şi la alte teme de cel mai larg 
interes public.

Aşteptăm propunerile Dvs., stimaţi cititori, pentru 
tematicile pe care le consideraţi prioritare şi urgente, ast-
fel încât să putem identifi ca zonele de cel mai mare inte-
res în vederea declanşării unor dezbateri cât mai ample 
şi cât mai bogate în conţinut. Suntem convinşi că vom 
obţine o „recoltă“ pe măsura capacităţii – dovedite tot-
deauna de comunitatea inginerească din ţara noastră – de 
a se implica, cu determinarea şi competenţa binecu-
noscute şi apreciate, în acest demers publicistic menit, 
prin concepţie şi scop, să slujească interesul public. 
De asemenea, vă rugăm să faceţi propuneri în vederea 
îmbunătăţirii, în continuare, a conţinutului şi formei de 
prezentare a publicaţiei Univers ingineresc.

Invitație la dezbatere
Implicare în slujirea interesului public

l l d l i i i i i l i i

Premiile AGIR pentru anul 2015

Forumul Minier Român, ediţia a III-a 
Dezbateri fructuoase, soluţii realiste (pag. 4 – 5)
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Şapte din zece angajatori afi rmă că 
le-a fost greu sau foarte greu să găsească 
angajatul potrivit pentru o poziţie entry le-
vel (persoane fără experienţă) care necesi-

tă studii superioare. Pe măsură ce fi rmele 
sunt mai mari scade nivelul de difi cultate 
în găsirea angajatului potrivit. Cu toate 
acestea, chiar şi în cazul fi rmelor cu peste 

500 de angajaţi jumătate dintre reprezen-
tanţii acestora consideră greu sau foarte 
greu să recrutezi persoane cu studii superi-
oare pentru poziţii entry level. Acestea sunt 
unele dintre principalele concluzii ale unui 
studiu realizat de Millward Brown împreu-
nă cu Coaliţia pentru Dezvoltarea Româ-
niei (CDR) şi Ejobs. Studiul a fost realizat 
pe un eşantion de 439 de reprezentanţi ai 
companiilor implicaţi în procesul de recru-
tare şi selecţie a angajaţilor. Analiza mai 
relevă că doar patru din zece reprezentanţi 
ai companiilor se declară mulţumiţi sau 
foarte mulţumiţi de calitatea candidaţilor 
cu studii superioare. Candidaţii proveniţi 
de la facultăţile de matematică, informatică 
şi ştiinţe naturale sunt cel mai bine evalu-
aţi (57% dintre angajatori sunt mulţumiţi şi 
foarte mulţumiţi) în timp ce absolvenţii de 
ştiinţe economice sunt cel mai slab evalu-
aţi (36% dintre angajatori sunt mulţumiţi 
sau foarte mulţumiţi). În cadrul studiului, 
candidaţii au fost evaluaţi cel mai bine la 
abilitatea de utilizare a calculatorului, va-
lorile personale şi dorinţa de dezvoltare, şi 
cel mai slab la capacitatea de decizie, apli-
cabilitatea cunoştinţelor teoretice în practi-
că şi iniţiativă.

„România este astăzi pe locul 53 (din 
144 economii analizate) în clasamentul 
competitivităţii economice întocmit anual 
de Forumul Economic Mondial (WEF). Un 
lucru foarte important de reţinut este faptul 
că patru dintre cei 12 factori de referinţă 
pentru acest studiu au legătură cu educa-
ţia. Deşi educaţia este un factor cheie pen-
tru dezvoltarea oricărei ţări, astăzi avem 
42% dintre copiii de 15 ani în situaţia de 
a fi  analfabeţi funcţionali (adică au urmat 
o formă de educaţie, pot reproduce un text, 
dar nu înţeleg conţinutul de idei – n.r.), iar 
în 2012, conform testelor PISA, România 
s-a clasat pe locul 45 din 65 de ţări“, pre-
cizează reprezentanţii CDR. Aceştia au 
formulat o serie de propuneri pentru adap-
tarea învăţământului local la nevoile lumii 
moderne, inclusiv dezvoltarea segmentului 
STEM (Ştiinţe, Tehnologie, Inginerie şi 
Matematică) cu accent pe aplicabilitate, 
competitivitate, inovaţie şi pasiune, dez-
voltarea creativităţii prin punerea accentu-
lui pe latura artistică şi emoţională a elevi-
lor, un învăţământ tehnic şi profesional de 
calitate (cu accent pe parteneriate reale cu 
companiile şi formarea elevilor în meserii 
căutate pe piaţa muncii). 

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

În perioada 19-21 mai 2016, Facultatea 
de Inginerie din cadrul Universităţii 
Dunărea de Jos din Galaţi va organiza cea 
de-a VII-a ediţie a Conferinţei cu participa-
re internaţională în domeniul materialelor, 
UgalMat 2016. Evenimentul este organizat 
sub egida Academiei de Ştiinţe Tehnice din 
România. Conferinţa are scopul de a crea un 
cadru organizat pentru un schimb de idei, de 
experienţă şi de informaţii între specialişti 
din ţară şi din străinătate din învăţământul 
superior, cercetare şi proiectare.

Actuala ediţie a Conferinţei UgalMat 
va include trei secţiuni:

♦ Secţia I: ADVANCED MATERIALS 
AND TECHNOLOGIES (TMA 2016)

♦ Secţia II: CASTING, 
FROM RIGOR OF 
TECHNIQUE TO ART 
(ARTCAST 2016)

 şi o secţie dedicată în 
special tinerilor cercetători 
(elevi, masteranzi, docto-
ranzi), dar şi tuturor parti-
cipanţilor:

♦ Secţia III: UGALMat Nano6.
În ansamblul activităţilor inginereşti, 

materialele – ca şi specialiştii în domeniu – 

au avut şi vor avea un rol esenţial, fi ind eti-
chetate pe drept cuvânt ca adevărate barome-

tre ale dezvoltării omeneşti. În ştiinţa 
şi ingineria materialelor putem afi rma, 
fără să greşim, că suntem contemporani 
cu o revoluţie în domeniul materialelor, 
deoarece asistăm la o evoluţie specta-
culoasă: dezvoltarea de nanotehno-
logii şi apariţia de nanomateriale. În 
viitorul apropiat se preconizează că 

jumătate din materialele care vor apărea 
(biocompatibile, inteligente, biodegradabi-
le, biomimetice) vor fi  obţinute cu ajutorul 
nanotehnologiilor. 

Lucrările prezentate la conferinţă 
vor fi  publicate în: ● Advanced Materials 
Research – ISI Journal/Proceeding – (ISI 
Proceedings, Scientifi c.Net, Trans. Tec. 
Publications); ● The Annals of „Dunărea 
de Jos“ University of Galati, Fascicle IX 
– Metallurgy and Materials Science, acredi-
tare CNCSIS (B+ category) cu indexare în 
CSA, EBSCO şi Copernicus.

Cei interesaţi pot găsi mai multe deta-
lii privind conferinţa la adresa: http://www.
ugalmat.ugal.ro

Dr. ing. Florentina Potecaşu

Conferința cu participare internațională UgalMat 2016

Am avut privilegiul de a-l întâlni pe 
cel omagiat la 10 septembrie 1962, când am 
preluat, la început ca asistent, proiectele la 
disciplina Maşini de ridicat şi transportat 
(anul IV, Facultatea de Mecanică). Din acel 
moment, i-am fost colaborator de-a lungul a 
35 de ani până în ultima zi a vieţii sale, în 
1997. Ultima promisiune pe care i-am făcut-o 
a fost aceea de a edita postum teza sa de 
doctorat „Studii asupra rezistenţei cablurilor 
de tracţiune şi sârmelor de oţel“, apărută 
în Editura Mirton, în anul 2004. În aceste 
momente de aducere aminte se desfăşoară, 
ca într-un fi lm captivant, atât secvenţe de 
viaţă cotidiană, cât şi episoade cu valoare 
ştiinţifi că de necontestat.

Cariera profesorului Lazăr Boleanţu 
este indisolubil legată de Timişoara. S-a 
născut în oraşul de pe Bega la 24 aprilie 1921. 
Educaţia de bază şi-a format-o într-o familie 
de muncitori în care valorile adevărate s-au 
afl at la mare preţ. Copilul, adolescentul şi, 
apoi, tânărul Lazăr s-a dovedit a fi  deosebit de 

receptiv la tot ceea ce a însemnat cunoaştere, 
talentul său interdisciplinar permiţându-i 
să obţină numeroase performanţe. A urmat 
Conservatorul la clasa fl aut şi a predat apoi 
ore de muzică. S-a remarcat prin capacitatea 
sa deosebită de a învăţa limbi străine, de a-şi 
însuşi cele mai difi cile domenii ale matematicii, 
s-a dovedit deosebit de ingenios în domeniul 
tehnicii în calitate de proiectant şi de cercetător.

A absolvit Şcoala Politehnică din 
Timişoara, Facultatea de Electromecanică, 
în anul 1946. A devenit cadru didactic peste 
doi ani, remarcându-se prin reale calităţi de 
profesor la disciplinele Mecanică, Maşini de 
ridicat şi transportat, Rezistenţa materialelor. 
A fost remarcat de academicianul Ştefan 
Nădăşan, care l-a apreciat drept demn succesor 
al său. După decesul subit, în anul 1967, al 
academicianului, discipolul său Lazăr Boleanţu 
i-a continuat opera, devenind doctor inginer în 
1969, profesor universitar în 1970, şef de catedră 
în perioadele 1967 – 1970 şi 1984 – 1988, şef 
de sector în domeniul cercetării la Filiala 

Timişoara a Academiei Române (între 1963 şi 
1968), conducător de doctorat.

Toţi cei care am lucrat împreună cu 
distinsul profesor şi savant i-am apreciat 
în mod deosebit deschiderea spre dialog, 
spiritul altruist, sinceritatea, capacitatea 
excepţională de a intui 
şi promova cele mai 
avansate domenii ale 
creaţiei ştiinţifi co-teh-
nice, mai ales în sfera 
Rezistenţei materialelor. 
A scris numeroase cărţi 
de specialitate, a publicat 
peste 160 de articole 
ştiinţifi ce, a dobândit 15 
brevete de invenţie şi 
certifi cate de inovaţie. 
Pentru activitatea sa deosebită, a fost 
distins cu Premiul Traian Vuia al Academiei 
Române (1970) şi cu Premiul Ministerului 
Învăţământului (1964 şi 1968). De numele 
profesorului Lazăr Boleanţu sunt legate, 

de asemenea, constituirea şi activitatea 
Asociaţiei Române de Tensometrie 
(ARTENS), al cărei preşedinte a fost 
academicianul Radu Voinea. Meritele sale 
au fost recunoscute şi peste hotare, inclusiv 
prin acordarea calităţii de membru al 

organizaţiei internaţionale în domeniul 
cablurilor OIPEEC de la Paris.

Datele biografi ce nu redau decât 
parţial o carieră strălucită, viaţa şi 
activitatea profesorului Lazăr Boleanţu 
fi ind exemplare din toate punctele 
de vedere. Omagiul nostru, al celor 
care i-am fost colaboratori, care l-am 
cunoscut îndeaproape, are nu numai 
o încărcătură emoţională specifi că, ci 
şi suportul ştiinţifi c al recunoştinţei şi 
admiraţiei.

Prof. univ. emerit dr. ing. EurIng 
Tiberiu Dimitrie Babeu

Preşedintele Sucursalei AGIR Timiş
Membru titular al ASTR

Omagiu regretatului profesor Lazăr Boleanțu, 
la 95 de ani de la naștere

Angajarea persoanelor cu studii superioare fără experiență 
Doar patru din zece angajatori sunt mulțumiți de calitatea candidaților

Stimați Colegi,

Organizatorii Conferinței Interna-
ționale de Studii Interdisciplinare 
ICIS 2016 (Universitatea Ovidius din 
Constanța, Asociația Generală a Ingine-
rilor din România, Societatea Română de 
Grafi că Inginerească), care va avea loc 
la Universitatea Ovidius din Constanța în 
perioada 10 – 11 iunie 2016, extind terme-
nele pentru lucrările in extenso.

Pentru publicarea lucrărilor, sunt 
puse la dispoziție două variante:

1. Volumul ICIS 2016 va fi  indexat 
în bazele de date internaționale SCIE și 
BKCI. Volumul ICIS 2016 va fi  trimis 
pentru indexare la „Thomson & Reuters 
Web of Science´s Conference Procee-
dings Citation Index“ (CPCI) și Google 

Scholars. Taxă (participare + publicare): 
150 euro.

2. Buletinul AGIR, cu recunoaşte-
re CNCSIS (B+) valabilă şi pentru anii 
2015 – 2016 şi cu reînscriere în BDI până 
la începutul lunii iulie 2016. Publicare și 
acces gratuit pe web. Buletinul AGIR, în 
format tipărit, poate fi  achiziționat contra 
sumei de 25 lei. Taxă participare: 50 euro.

Termen de predare pentru recenzia lu-
crării în extenso: 20 mai 2016.

Așteptând cu interes participarea 
Dumneavoastră,

în numele Comitetului de Organizare 
al ICIS 2016,

Prof. univ. dr. ing. Valentina Pomazan
E-mail: icis@univ-ovidius.ro

Web: http://www.univ-ovidius.ro/icis2016

ICIS 2016: Prelungirea termenelor 
pentru lucrările in extenso 
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LUMEA  DIGITALĂLUMEA  DIGITALĂ

Agendă UE pentru 
dobândirea competențelor 
digitale
Digitalizarea produselor şi a serviciilor 

va genera anual în Europa venituri suplimen-
tare de peste 110 miliarde euro pentru indus-
trie, în următorii cinci ani, potrivit unor stu-
dii care au stat la baza demersurilor în acest 
domeniu la nivel comunitar. Mai multe state 
membre ale UE au lansat deja strategii de 
sprijinire a digitalizării industriei. Însă este 
necesară o abordare cuprinzătoare la nivel eu-
ropean pentru a se evita fragmentarea pieţelor 

şi pentru a valorifi ca pe deplin benefi ciile evo-
luţiilor digitale, cum ar fi  internetul obiectelor.

În cadrul acestei abordări, CE va investi 
500 de milioane euro într-o reţea a platformelor 
de inovare digitală la nivelul întregii UE (centre 
de excelenţă în domeniul tehnologiei) în care 
întreprinderile pot să benefi cieze de consiliere 
şi să testeze inovaţiile digitale. De asemenea, 
va institui proiecte-pilot la scară largă pen-
tru a consolida internetul obiectelor, pro-
ducţia avansată şi tehnologiile în ceea ce 
priveşte oraşele şi locuinţele inteligente, 
maşinile conectate sau serviciile de sănă-
tate mobile. Totodată, Comisia va prezenta 
o agendă a UE pentru competenţe care va 
contribui la dobândirea de către cetăţeni a 
aptitudinilor de care aceştia au nevoie pen-
tru locurile de muncă în era digitală.

„În ansamblu, planurile prezentate 
ar trebui să mobilizeze peste 50 de miliarde 
euro pentru investiţii publice şi private care 
să sprijine digitalizarea industriei“, se preci-
zează într-un comunicat al CE. 

Standarde prioritare 
pentru stimularea inovării 
în domeniu
Pe piaţa unică digitală, miliarde de 

dispozitive conectate, printre care se numă-
ră telefoanele, calculatoarele şi senzorii, ar 
trebui să comunice în condiţii de siguranţă 
şi fără oprelişti, indiferent de producătorul, 
detaliile tehnice sau ţara de origine a acesto-
ra. Din acest motiv, dispozitivele respective 
au nevoie de o limbă comună: standardele. 
În acest context, CE a formulat propuneri de 
măsuri concrete pentru a accelera procesul 
de stabilire a standardelor prin:

● axarea pe cinci domenii prioritare, 
atunci când industria şi organismele de stan-

dardizare sunt invitate să colaboreze la elabo-
rarea standardelor. Aceste domenii sunt: 5G, 
cloud computingul, internetul obiectelor, teh-
nologiile datelor şi securitatea cibernetică;

● cofi nanţarea testării şi a experimen-
tării tehnologiilor pentru a accelera stabili-
rea standardelor, inclusiv în cadrul partene-
riatelor public-privat relevante. Acest lucru 

va asigura elaborarea în timp util a standar-
delor pentru a stimula inovarea şi creşterea 
întreprinderilor.

Potrivit reprezentanţilor CE, această 
abordare mai rapidă şi mai bine direcţiona-
tă va accelera, de asemenea, dezvoltarea şi 
adoptarea tehnologiilor, cum ar fi  reţelele 
inteligente, serviciile de sănătate mobile, ve-
hiculele conectate şi alte sectoare. UE inten-
ţionează să sprijine participarea experţilor 
europeni la procesul decizional în domeniul 
standardizării internaţionale, pentru a faci-
lita asigurarea faptului că ideile europene 
contribuie la soluţiile mondiale. 

Executivul de la Bruxelles consideră că 
cetăţenii şi întreprinderile nu valorifi că încă 
pe deplin serviciile publice digitale care ar 
trebui să fi e disponibile fără oprelişti în UE. În 
context, planul de acţiune privind guvernarea 
electronică va moderniza serviciile publice 
digitale şi va transforma Europa într-un loc 

mai atrăgător pentru a trăi, a munci şi a inves-
ti. CE a prezentat 20 de măsuri care urmează 
să fi e lansate până la sfârşitul anului 2017, 
între care: ● instituirea unui portal digital 
unic menit să permită utilizatorilor să obţină 
toate serviciile în materie de informare, asis-
tenţă şi soluţionare a problemelor de care au 
nevoie pentru a-şi desfăşura în mod efi cient 

activitatea la nivel transfrontalier; 
● interconectarea tuturor registrelor 
comerţului şi registrelor de insol-
venţă şi conectarea lor la portalul 
e-justiţie, care va deveni un ghişeu 
unic; ● instituirea unui proiect-pilot 
la care vor participa administraţiile 
care aplică principiul „doar o singu-
ră dată“ pentru întreprinderile care 
îşi desfăşoară activitatea la nivel 
transfrontalier. Aceasta înseamnă 

că întreprinderile vor trebui să furnizeze docu-
mente autorităţilor publice doar într-un singur 
stat membru al UE, chiar dacă îşi desfăşoară 
activitatea şi în alte state membre ale UE; ac-
celerarea tranziţiei la achiziţiile publice elec-
tronice, la semnăturile electronice şi la pune-
rea în aplicare a principiului „doar o singură 
dată“ în domeniul achiziţiilor publice. 

Noul set de iniţiative constituie primul 
pachet referitor la industrie din cadrul Stra-
tegiei privind piaţa digitală. Acesta a fost 
anunţat de preşedintele CE, Jean-Claude 
Juncker, la Paris, în octombrie 2015. Pa-
chetul urmează unui prim set de propuneri 
adoptate în decembrie 2015 privind dreptu-
rile de autor şi contractele digitale, precum 
şi unui proiect de decizie privind coordona-
rea spectrului, prezentat în februarie 2016. 
Strategia privind piaţa unică digitală include 
16 iniţiative care urmează să fi e prezentate 
până la sfârşitul acestui an. 

CE: pachet de măsuri pentru digitalizarea industriei europene
● Investiții publice și private de 50 miliarde euro la nivel comunitar

Comisia Europeană (CE) a prezen-
tat un set de măsuri menite să sprijine şi 
să conecteze iniţiativele naţionale pen-
tru digitalizarea industriei şi a serviciilor 
conexe în toate sectoarele şi să stimule-
ze investiţiile prin intermediul parteneri-
atelor strategice şi al reţelelor. Demersul 
are loc în contextul acţiunilor sale de 
punere în aplicare a Strategiei privind 
crearea unei pieţe unice digitale. Comi-
sia propune, de asemenea, măsuri con-
crete pentru accelerarea elaborării unor 
standarde comune în domenii prioritare, 
cum ar fi  reţelele de comunicaţii 5G sau 
securitatea cibernetică, şi pentru mo-
dernizarea serviciilor publice. Planurile 
prezentate prevăd şi instituirea de către 
Comisie a unui sistem european de tip 
cloud care, ca prim obiectiv, va oferi unui 
număr de 1,7 milioane de cercetători şi 
de 70 de milioane de profesionişti din 
domeniul ştiinţei şi al tehnologiei un me-
diu virtual pentru a stoca, a gestiona, a 
analiza şi a reutiliza un volum însemnat 
de date de cercetare.

Google a lansat în România, la fi nalul 
lunii aprilie, programul Atelierul Digital, o 
platformă online gratuită care oferă tinerilor 
pregătire în domeniul marketingului digital 
şi în dezvoltarea afacerii cu ajutorul Interne-
tului. Adresa platformei este atelieruldigital.
withgoogle.com. Demersul are loc în contex-
tul în care nevoia de competenţe digitale este 
una dintre cele mai mari provocări ale Uniu-
nii Europene şi ale Europei Centrale şi de Est 
în particular. Potrivit datelor Comisiei Euro-
pene, în viitorul apropiat, 90% dintre slujbe 
vor necesita cunoştinţe digitale, iar până în 
2020, 825 000 de locuri de muncă vor fi  nea-
coperite din cauza acestui decalaj. 

După cum am mai informat, potrivit 
Digital Economy & Society Index (DESI), 
România este pe ultimul loc în Uniunea Euro-
peană în ceea ce priveşte competenţele digita-
le. Doar 16% dintre români au cunoştinţe digi-
tale de bază, în comparaţie cu media de 30% a 
EU15 (Austria, Belgia, Danemarca, Finlanda, 
Franţa, Germania, Grecia, Irlanda, Italia, Lu-
xemburg, Olanda, Portugalia, Spania, Suedia, 
Marea Britanie) şi 26% în ţările NMS13 (Bul-
garia, Croaţia, Cipru, Cehia, Estonia, Ungaria, 

Letonia, Lituania, Malta, Polonia, România, 
Slovacia, Slovenia), arată un raport DELab. 
Mai mult, 43% dintre români declară că nu au 
deloc competenţe digitale, ceea ce este mult 
peste media de 25% în ţările NMS13 şi 14% în 
EU15. Doar 8% dintre români cred că au cu-
noştinţe digitale destul de solide pentru a face 
faţă într-un mediu de lucru competitiv.

În acest context, pentru a creşte nivelul 
cunoştinţelor digitale în Româ-
nia, Google a creat platforma 
online Atelierul Digital. Orice 
persoană interesată poate urma 
gratuit cursurile, înscrierea 
se face la adresa: https://goo.
gl/qBjN6Q. „Internetul este 
esenţial în societatea de astăzi, 
oferind oportunităţi şi mijloace 
de dezvoltare antreprenori-
lor şi afacerilor. Vrem ca prin 
programul Atelierul Digital să 
oferim un instrument care să 
ajute viitoarea forţă de muncă 
şi antreprenorii în obţinerea 
cunoştinţele digitale atât de 
importante în economie. Spe-

răm ca acest lucru să contribuie la sprijinirea 
României în exploatarea oportunităţilor oferi-
te de economia digitală“, a afi rmat Dan Bulu-
cea, Country Director Google România.

Atelierul Digital oferă pregătire în lu-
mea digitală sub forma unor cursuri video 
gratuite, pe o gamă cuprinzătoare de domenii: 
de la cum să-ţi construieşti prezenţa online, 
la campanii de marketing în social media sau 

utilizarea mediul mobil pentru a atrage noi 
clienţi. Utilizatorii pot alege o anumită temă 
pe care vor să se pregătească sau să urmeze 
întregul curs online. La fi nal, pot alege să dea 
un test şi, dacă îl trec, vor primi o certifi care 
din partea Google şi IAB Europe. Întregul 
curs cuprinde 89 de lecţii, împărţite în 23 de 
teme. Lista completă a cursurilor se poate ac-
cesa la adresa: https://goo.gl/b75sP6.

Atelierul Digital – o platformă online pentru 
creșterea competențelor digitale, dedicată 

studenților și antreprenorilor

Stimaţi colegi, membri şi nemembri ai AGIR şi ai ASTR, ingineri, profesori, 
manageri şi alţi simpatizanţi ai celor două entităţi, prieteni, 
Vă rugăm ca, în conformitate cu prevederile art. 57, alin. 4 din 

Legea nr. 571/2003 privind Codul Fiscal, să optaţi, odată cu depune-
rea declaraţiei pe venitul global, ca 2% din impozitul pe venitul aferent 
anului 2015 să fi e direcţionat către Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România (organizaţie neguvernamentală), cod fi scal R3162244, cont 
IBAN RO22RZBR0000060004711869 deschis la Raiffeisen Bank SA, Agenţia Piaţa Amzei. 

Pentru a face acest lucru, vă rugăm să completaţi cu datele dvs. formularul cu Decla-
raţia 230, deja completat cu datele AGIR, pe care-l găsiţi pe www.agir.ro. Trebuie completa-
tă doar partea I a formularului şi semnat acolo unde este specifi cat „contribuabil“.

Fomularul poate fi  transmis de AGIR, cu acordul dvs., către administraţia fi nanciară de 
care aparţineţi.

Vă mulţumim.                                                                                        

https://biblioteca-digitala.ro
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Forumul Minier Ro
Dezbateri fructuoa

În prima parte a lucrărilor, participanţii au ascultat 
mesajul transmis de premierul Dacian Cioloş, salutul, precum 
şi punctele de vedere asupra situaţiei mineritului în ţara 
noastră exprimate de membri ai Guvernului României, de 
reprezentanţi ai ANRM şi de preşedintele AGIR şi al ASTR. 
Partea a doua a fost consacrată unor discuţii interactive în 
patru module distincte, câte unul dedicat problemelor legate 
de cele patru ministere implicate în conducerea şi coordonarea 
activităţii miniere din ţara noastră. Fiecare modul a fost 
moderat de reprezentanţi ai forului central respectiv. 

În cuvântul său, Gheorghe Duţu, preşedintele ANRM, 
a pus accentul pe stările de fapt din prezent, caracterizate 
prin diminuarea semnifi cativă a activităţii miniere din 
România. S-a remarcat că singurul reviriment s-a înregistrat 
în exploatarea minieră a materialelor de construcţii. 
Restrângerea activităţii în minerit este 
un fenomen manifestat la nivelul întregii 
Uniuni Europene, care importă peste 75% 
din necesarul de minereuri. Vorbitorul 
a reamintit că legislaţia din ţara noastră 
permite participarea capitalului privat în 
activităţile miniere, dar unele prevederi 
impun îmbunătăţiri. O problemă esenţială 
rămâne armonizarea activităţilor din 
domeniul explorării şi exploatării 
materiilor prime minerale cu necesitatea 
protejării mediului ambiant, acest proces 
impunând, uneori, măsuri contradictorii.

Conturarea unei imagini cuprin-
zătoare a situaţiei actuale şi a perspectivelor 
din domeniu a făcut obiectul tuturor 
intervenţiilor din partea inaugurală a 
Forumului. În mod deosebit, s-a relevat 
că, înainte de 1990, în România, sectorul 
minier asigura locuri de muncă, direct şi indirect, pentru mai 
mult de un milion de oameni. În cele 14 zone de profi l din 
ţară, peste 150 de localităţi depindeau de minerit, iar această 
activitate era desfăşurată numai în sectorul non-energetic 
de peste 65 000 de persoane. În 2014, în acest sector mai 
lucrau doar 2000 de persoane, dar potenţialul încă rămâne 
important. O radiografi e detaliată a stării actuale a acestui 
sector în Romania a fost efectuată în lucrarea „LA HOTARUL 
DINTRE MILENII, MINERITUL, ÎNCOTRO?“ de Nicolae 
Bud, căreia Univers ingineresc i-a dedicat o amplă prezentare 
în nr. 3/2016, primită cu deosebit interes de participanţi.

În continuarea primei părţi a lucrărilor, Sorin Sergiu 
Chelmu, secretar general al Guvernului, a subliniat că 
esenţială pentru minerit, ca, de altfel, pentru orice altă 
activitate economico-socială, este alinierea la standardele 
europene. După opinia vorbitorului, înainte de 1990, 

dezvoltarea domeniului a fost „exagerată”, ceea ce, ulterior, a 
creat probleme grave privind efi cienţa economică şi protecţia 
mediului. S-a apreciat că industria minieră trebuie să redevină 
o activitate importantă în 
momentul actual în 
Romania, luându-se în 
considerare atât resursele, 
cât şi necesităţile reale din 
prezent şi în perspectivă. 
Între altele, s-a menţionat 
că nu se mai exploatează 
minereuri radioactive, 
iar pentru minereuri 
metalifere mai sunt 
deschise 2 – 3 unităţi. 
Şi la sare s-a diminuat 
producţia, mai ales din 
cauza costurilor prea mari. 
Progrese s-au înregistrat 
doar în exploatarea apelor 
minerale. În alte state 
europene s-au găsit soluţii 
viabile pentru problemele 
mineritului, inclusiv în 
ceea ce priveşte pregătirea 
personalului de specialitate 
şi promovarea rezultatelor 
cercetării tehnologice avan-
sate. Secretarul general al 
Guvernului şi-a exprimat 
speranţa că Forumul Minier 
Român va face o radiografi e 
a situaţiei actuale ca punct de plecare în elaborarea de soluţii 
care să-şi dovedească efi cienţa economico-socială.

Preşedintele AGIR şi al ASTR, Mihai Mihăiţă, i-a 
salutat pe participanţi şi a reiterat disponibilitatea comunităţii 
inginereşti din ţara noastră de a contribui la redresarea 
sectorului minier, prin conectarea acestuia la cerinţele din 
prezent şi din viitor. Vorbitorul a apreciat prezenţa la lucrările 
Forumului a unor membri ai Guvernului, a unor conducători 
de instituţii centrale drept o dovadă concludentă a interesului 
faţă de situaţia mineritului din România şi faţă de căile de 
îmbunătăţire a stărilor de fapt care, pe bună dreptate, constituie 

o preocupare deosebită nu numai a celor care lucrează în acest 
domeniu, ci şi a întregii societăţi. De asemenea, a considerat 
că soluţiile rezultate din dezbateri vor fi  sintetizate într-un 
studiu care să permită factorilor decidenţi să adopte măsurile 
care se impun.

În intervenţia sa, viceprim-ministrul Costin Borc, ministrul 
Economiei, Comerţului şi Relaţiilor cu Mediul de Afaceri, 
a apreciat că, aşa cum se înfăţişează în prezent, mineritul din 
România confi rmă că resursele disponibile nu sunt folosite în 
mod adecvat. În acest sens, a dat drept exemplu numeroasele 
halde de steril afl ate în diferite zone miniere, fi ind posibilă 
procesarea atât pentru ecologizare, cât şi pentru extragerea 
reziduală a substanţelor minerale utile prin procedee tehnologice 
moderne. Deosebit de importantă este recunoaşterea faptului 
că minele din România s-au închis prea repede. Domeniul 
care face obiectul Forumului are un potenţial important care 

va putea fi  mult mai bine fructifi cat prin conjugarea tuturor 
factorilor, de la cercetare la transfer tehnologic, de la promovarea 
unei viziuni strategice până la conlucrarea cu partenerii sociali şi 

organizaţiile neguvernamentale, inclusiv cele care, în momentul de 
faţă, se opun mineritului. Exploatarea resurselor minerale trebuie 
realizată în armonie cu mediul ambiant şi cu dorinţele locuitorilor 
din zonele respective. În opinia viceprim-ministrului, există 
cel puţin trei obstacole principale care trebuie depăşite. Primul 
vizează defi citul de specialişti în ANRM şi în ministere. Numeroşi 
specialişti s-au pensionat ori au plecat în domeniul privat, în timp 
ce multe posturi au fost ocupate pe criterii politice. Al doilea 
obstacol priveşte îmbunătăţirea cadrului legal, care a devenit prea 
birocratic. Din păcate, lupta cu birocraţia este un proces extrem 
de difi cil, dar trebuie desfăşurată cu toată convingerea, deoarece, 
în caz contrar, este imposibilă redresarea mineritului, ca, de altfel, 
a întregii economii. Al treilea obstacol este legat de persistenţa 
unor mentalităţi revolute, inclusiv în ceea ce priveşte promovarea 
transparenţei, reevaluarea conceptului de secret de stat. 

A luat apoi cuvântul Alexandru Nicolici, preşedintele 
APMA, care a prezentat o amplă prelegere referitoare la 
politicile UE în domeniul resurselor minerale, cu accent pe 
concluziile primului Forum European de Minerit şi Explorare 
ce a avut loc la Viena sub deviza Revitalizarea mineritului 
în Europa. Conform datelor din World Mining Report 
2015, producţia minieră din ţările europene este modestă în 
comparaţie cu producţia la nivel mondial. Analiza furnizorilor 
globali principali din 54 de materiale miniere arată că 90% 
din producţia totală provine din ţări extra-europene. În cazul 
materialelor critice, ponderea este şi mai mare. Europa rămâne 
unul dintre cei mai mari consumatori de materii prime minerale 
şi extrem de dependentă de importuri. În schimb, suprafaţa 
relativ redusă a Europei are o varietate geologică remarcabilă; 
ea conţine o mare bogăţie de resurse care aparţin grupelor 
majore de minerale. Sub aspect istoric, este de subliniat că, 
începând din secolul al XIX-lea, economiile industriale de pe 
continent au fost construite prin utilizarea resurselor de metale 
şi cărbune. Politicile promovate în ultimele decenii au contribuit 
la marginalizarea mineritului, necesităţile fi ind acoperite într-o 
măsură tot mai mare din importuri. Experienţele negative au 
determinat revizuirea acestor politici. Statele membre ale UE, 
precum şi celelalte state europene au început să recunoască 
avantajele oferite de explorarea resurselor naturale situate, 
cum se spune, „în apropierea casei“. Asigurarea accesului 
sigur, durabil şi fără perturbaţii la materiile prime exploatabile 
constituie o preocupare crescândă în interiorul UE, precum şi 
pe întregul glob.

Implicarea factorilor 
decizionali, premisă 
a unor acțiuni efi ciente

Sediul central al AGIR din Calea Victoriei nr. 118 
(Bucureşti) a fost, la 21 aprilie a.c., gazda Forumului Minier 
Român 2016. Această manifestare, afl ată la a treia ediţie, a 
avut ca organizator Asociaţia Profesională Munţii Apuseni 
(APMA), cu sprijinul Ministerului Economiei, Comerţului 
şi Relaţiilor cu Mediul de Afaceri (MECRMA), Ministerului 
Mediului şi Pădurilor (MMP), Ministerului Justiţiei (MJ), 
Ministerului Finanţelor Publice (MFP), Agenţiei Naţionale 
pentru Resurse Minerala (ANRM). Asociaţia Generală a 
Inginerilor din România (AGIR) şi Academia de Ştiinţe 
Tehnice din România (ASTR) au fost partenerii Forumului.

Racordarea la politicile 
și strategiile UE

Distinşi participanţi la Forum,
Sunt încântat să mă adresez dumnea-

voastră şi îmi convine să consideraţi me-
sajul meu drept expresia dorinţei de a vă fi  
alături în materializarea proiectelor ce vă 
animă. Aprecierea mea vine nu doar din 
calitatea ce îmi este încredinţată în pre-
zent de societate, ci şi din convingerea că 
asemenea demersuri se pot dovedi genera-
toare de idei, soluţii şi rezolvări necesare 
şi binevenite pentru viitorul ţării.

Ne este clară tuturor datoria de a ges-
tiona cu maximă efi cienţă şi deplină res-
ponsabilitate resursele de care dispunem 
la un moment dat.

Organizarea acestui Forum se re-
vendică, atât prin conţinutul, cât şi prin 
obiectivele sale pe termen scurt, mediu 
şi lung, al momentului ales, din dorinţa 
de a participa ca specialişti, ca intelec-
tuali, ca români la căutarea şi identifi -
carea unor căi şi pârghii de acţiune în 
domeniul pe care îl cunoaşteţi mai bine 
ca oricine, la cristalizarea de catalizatori 
efi cienţi şi durabili.

România este interesată, în tot ceea 
ce face, să-şi alinieze comportamentul la 
standardele proprii comunităţii europene 
din care face parte, să garanteze cetăţenilor 
săi o existenţă demnă, prosperă, în deplină 
siguranţă, în sincronie cu propriile aspiraţii. 
Binevenit este orice efort de natură să coa-
guleze – pe această autostradă spre ziua de 
mâine – potenţialul material şi uman de care 
dispunem. Văd în ceea ce vă propuneţi să fa-
ceţi, în felul de a gândi şi de a vă proiecta ca 
actori viabili un mod promiţător în a conferi 
resurselor de materii prime un loc prioritar.

Plec de la recunoaşterea unui postulat: 
în implementarea şi accelerarea dezvoltării 
acestui sector al economiei naţionale, se im-
pune sincronizarea, corelarea foarte strânsă 
a instituţiilor statului ce conturează strategi-
ile pe termen lung şi operatorii angrenaţi în 
dezvoltarea proiectelor economice.

Fără urmă de îndoială, statul rămâne 
preocupat a supraveghea aplicarea acelor 
practici şi tehnologii disponibile la nivel 
mondial, efi ciente economic, dar şi cu 
impact minim asupra mediului, proces ce 

trebuie 
tărilor t
pregătir
învăţăm

Se
alism: 
torul ec
în acela
totul m

Gă
modul d
lui“ şi m
lor ce po

M
ţumiri p
acest de
merţulu
şi Pădu
Agenţie
rale şi, 
rale a I
Academ

Pe
zarea e
te şi, în

Mesajul premierului Dacia
Fo

to:
 Io

n M
ar

in

https://biblioteca-digitala.ro



5UNIVERS INGINERESC    Anul XXVII  Nr. 9 (607)  1 – 15 mai 2016

omân, ediţia a III-a 
ase, soluţii realiste

Vorbitorul a relatat că, în timpul Forumului European, 
participanţii au realizat un sondaj de opinie cu tema: „Este 
Europa deschisă mineritului?“ Răspunsurile s-au primit de 

la companii şi persoane 
implicate în proiecte 
miniere din 24 de ţări de 
pe continent. Rezultatele 
sondajului au arătat că 
există zece factori care 
infl uenţează viitorul 
mineritului în ţările 
europene. Cei mai mulţi 
participanţi au indicat 
legislaţia ca principal 
factor care afectează 
dezvoltarea mineritului. 
În continuare, au fost 
menţionate: gradul 
de accesibilitate a 
informaţiilor care includ 
datele geologice; istoria 
explorării; operaţiunile 
curente de explorare 
şi minerit; modul de 
utilizare curent şi 
regimul de proprietate 
asupra terenului; 
operaţiile de explorare 
şi minerit în desfăşurare; 
procedeele de obţinere a 
licenţelor; necesităţile de 
reglementare specifi ce 

naţionale şi locale; politicile de mediu. Cel de-al treilea grup 
de factori importanţi vizează atitudinea faţă de operaţiunile 
miniere a guvernelor, autorităţilor locale, populaţiei şi 

mass media. Au mai fost amintite perspectiva geologică, 
disponibilitatea terenurilor pentru explorare, impactul 
corupţiei asupra activităţilor specifi ce, costul forţei de muncă, 
barierele culturale sau de limbă, difi cultatea înregistrării unei 
companii, disponibilitatea forţei de muncă, precum şi calitatea 
şi accesul la infrastructura de transport din fi ecare stat. Detalii 
despre rezultatele sondajului, inclusiv în România, privind 
factorii amintiţi se găsesc în Raportul de pe site-ul www.
minexeurope.com/2015/.

În partea a doua a reuniunii, au fost aprofundate 
principalele aspecte subordonate obiectivului asumat de toţi 
participanţii, şi anume elaborarea unei viziuni strategice în 
vederea redresării mineritului în România.

Primul modul a vizat domeniile de activitate care sunt în 
competenţa Ministerului Economiei, Comerţului şi Relaţiilor 
cu Mediul de Afaceri (MECRMA). Moderatorul, Sorin Găman, 
director general al Direcţiei Generale Resurse Minerale 
a arătat că MECRMA a elaborat o strategie minieră încă 
din 2009, dar lucrurile au rămas în stadiul respectiv. Textul 
strategiei se afl ă pe site-ul ministerului din 2012, însă fără a fi  
dezbătut în vederea trecerii la acţiune. Vorbitorul a mai arătat 
că Legea minelor este în vigoare de 11 ani, ceea ce a impus şi 
impune, în continuare, o regândire a prevederilor pentru a fi  
puse în acord cu noile cerinţe.

În timpul discuţiilor, Alexandru Nicolici a reiterat 
faptul că există o durată exagerat de mare a procesului de 
aprobare/avizare a licenţelor de explorare sau exploatare. Pe 
de altă parte, numeroase ONG-uri acţionează astfel încât, 
fără a avea competenţa necesară, creează în societate o 
stare de spirit nefavorabilă redresării mineritului. Asemenea 
acţiuni se cer contracarate prin îmbunătăţirea comunicării 

cu cetăţenii, prin implicarea mai activă a adevăraţilor 
specialişti în clarifi carea aspectelor care fac obiectul unor 
controverse care denigrează operaţiunile miniere fără a avea 
însă competenţe în domeniu. Accentuarea transparenţei va 
contribui, la rândul ei, la clarifi carea opiniei publice. 

Luând cuvântul, Dan Onescu, managerul unei companii 
de explorare geologică şi geofi zică, a subliniat că operaţiunile 
miniere sunt extrem de costisitoare şi rar se găsesc investitori 
români capabili fi nanciar şi doritori să se implice în dezvoltarea 
acestui sector. Pe de altă parte, investitorii străini au de depăşit 
multe impedimente, dintre care mai grave sunt cele legate de 
secretul exagerat al informaţiilor miniere şi de întârzierile în 
procesul de aprobare/avizare a lucrărilor.

Modulul dedicat problemelor de mediu a fost moderat de 
Viorel Lascu, secretar de stat în ministerul de profi l. Discuţiile 
s-au referit atât la proceduri şi corelări interinstituţionale 
specifi ce, cât şi la riscul de mediu, inclusiv la monitorizarea 
acestuia. S-au făcut unele propuneri de îmbunătăţire a 
legislaţiei şi de simplifi care a procedurilor. S-a dat ca exemplu, 
între altele, durata mare de aprobare a unui foraj puţin adânc 
de explorare. Acest foraj poate fi  efectuat într-o săptămână, 

(Continuare în pag. 6)

Dr. ing. Amuliu Proca
Dr. Teodor Brateş

Foto: Ion Marin

Optimul pe care numai 
specialiștii îl pot propune 
și concretiza

Într-o pauză a lucrărilor, din partea redacţiei „Univers 
ingineresc“ le-au fost adresate întrebări viceprim-ministru-
lui, ministrul Economiei, Comerţului şi Relaţiilor cu Mediul 
de Afaceri, Costin Borc, şi secretarului general al Guvernu-
lui, Sorin Sergiu Chelmu.

 
Univers ingineresc: Domnule viceprim-ministru, 

în cuvântul dvs. v-aţi referit la necesitatea elaborării unei 
strategii pe termen lung în domeniul mineritului românesc. 
Asemenea strategii s-au mai elaborat. Ce elemente noi poate 
să aducă încă un asemenea document?

Costin Borc: Aceste elemente noi decurg din ceea ce 
s-a acumulat între timp ca experienţă…

U.I.: …bănuim că este vorba şi despre experienţa negativă.
C.B.: Bineînţeles. Unele dintre cele mai folositoare în-

văţăminte le tragem tocmai din ceea ce nu s-a făcut aşa cum 
trebuie. Deci, acesta ar fi  un prim element. Celălalt decurge 
dintr-o altă necesitate, respectiv din luarea în considerare a 
principiilor de dezvoltare comune cu Uniunea Europeană, dar 
care se cer armonizate şi corelate cu prevederile din legislaţia 
românească incidentă cu Legea minelor. 

U.I.: Act normativ care, de multă vreme, se promite că 
va fi  adaptat tocmai la cerinţele evocate de dvs.

C.B.: Aşa este, dar actualul Guvern este decis să acţio-
neze operativ şi în această direcţie. România este interesată în 
tot ceea ce face să-şi alinieze comportamentul la standardele 
proprii comunităţii europene din care face parte, să garanteze 
cetăţenilor săi o existenţă demnă şi prosperă, fi ind de datoria 
noastră să gestionăm efi cient şi responsabil resursele minerale.

U.I.: Sigur, este o declaraţie de principii care merită 
aprecieri pozitive. Din păcate, însă, nu totdeauna principiile 
corecte au fost însoţite de măsuri adecvate. 

C.B.: Şi acesta este un aspect pe care actualul Guvern 
nu-l ignoră. Noi promovăm o orientare pragmatică, urmărind 
crearea de premise favorabile pentru investitori şi pentru gă-
sirea unor soluţii care să elimine barierele birocratice, în aşa 

fel încât să se poată relansa activitatea în domeniul exploatării 
resurselor. De asemenea, prin modifi carea legislaţiei – aşa cum 
aţi apreciat şi dvs. – se va putea relua exploatarea unor peri-
metre închise cu posibilitatea creării unor noi locuri de muncă. 

U.I.:Aţi putea concretiza?
C.B.: Deocamdată, soluţiile sunt în studiu…

U.I.: Ceea ce aţi reiterat şi la întâlnirea pe care aţi avut-o 
cu sindicaliştii protestatari de la Complexul Energetic Oltenia.

C.B.: Exact. Analizele la care mă refer se vor desfăşura 
inclusiv cu participarea reprezentanţilor sindicatelor. În acelaşi 
mod, vom proceda şi în cazul Complexului Energetic Hunedoara.

U.I.: Aţi avansat şi ideea reducerii, în continuare, a 
numărului de locuri de muncă în vederea efi cientizării 
activităţii. Cum se împacă aceasta cu ceea ce aţi spus în 
legătură cu „posibilitatea creării unor noi locuri de muncă“?

C.B.: Sigur, luăm în considerare în cel mai serios mod 
cu putinţă analizarea justifi cării din punct de vedere economic 
şi social a fi ecărui loc de muncă. Vom acţiona astfel încât, 
odată cu eliminarea unor locuri de muncă inefi ciente, să creăm 
altele, poate mai numeroase, care să aducă valoare adăugată în 
mod real şi să susţină relansarea mineritului exclusiv pe baze 
moderne, profi tabile, care să asigure dezvoltarea durabilă a 
acestei deosebit de importante industrii.

*
Prezent la lucrările Forumului, secretarul general al 

Guvernului, Sorin Sergiu Chelmu, a fost solicitat, de asemenea, 
de redacţia publicaţiei noastre să-şi exprime opiniile.

Univers ingineresc: Faţă de cele afi rmate de dl 
viceprim-ministru Borc, ce aţi avea de adăugat mai ales 
în ceea ce priveşte promovarea unei viziuni strategice 
corespunzătoare cerinţelor actuale şi de perspectivă?

Sorin Sergiu Chelmu: În ceea ce mă priveşte, aş 
remarca şi ceea ce aţi relevat dvs., şi anume precedentele.

U.I.: La ce vă referiţi în mod concret?
S.S.C.: Mă refer la faptul că, în întreaga perioadă 

postdecembristă, s-au înregistrat numeroase tentative 
de elaborare a unor strategii pe termen lung în vederea 
restructurării industriei miniere pentru valorifi carea superioară 
a unor importante resurse necesare economiei româneşti. 
Peste multe asemenea strategii s-a aşternut praful.

U.I.: Ce vă face să credeţi că un nou demers în acest 
sens va avea un alt „destin“?

S.S.C.: Mizez pe abordarea nouă a guvernului actual, 
şi anume aceea că o nouă strategie va fi  rodul unei reale 
consultări cu partenerii sociali.

U.I.: Numai că, actualul guvern are puţin timp la 
dispoziţie pentru a atinge un asemenea obiectiv.

S.S.C.: Evident, nu pornim de la zero. Vom ţine seama 
de tot ceea ce s-a conceput realist până acum. Strategiile pe 
care Guvernul le are în derulare sau în stadiu de proiect vor 
ţine în principal seama de promovarea creşterii şi prosperităţii 
interne, de necesitatea consolidării politicilor privind resursele 
minerale, de securizarea furnizării de materii prime, prioritar din 
producţia internă. Vom ţine seama de imperativul reprezentat de 
reducerea impactului asupra mediului şi, nu în ultimul rând, de 
îmbunătăţirea imaginii ţării noastre cu privire la potenţialul de 
materii prime minerale pe care încă putem să îl punem în valoare.

U.I.: Aşa cum am remarcat şi în scurta convorbire cu dl 
viceprim-ministru Costin Borc, vă întrebăm şi pe dvs.: cum 
şi când se va trece de la proclamarea principiilor la acţiune? 

S.S.C.: O facem şi în momentul de faţă. Participarea 
reprezentanţilor Guvernului la acest important Forum este, după 
opinia mea, un semnal puternic de angajare activă, operativă la 
procesul identifi cării soluţiilor pe care specialiştii le vor avansa. 
Este deosebit de important că va fi  înfi inţat un Grup de lucru la 
Ministerul Economiei, Comerţului şi Relaţiilor cu Mediul de 
Afaceri, cu participarea prioritară a specialiştilor, Grup de lucru 
care va elabora un set de soluţii, în viziunea strategică enunţată, 
soluţii care, în întreaga perioadă de funcţionare a actualului 
Guvern, vor fi  puse în practică nu numai prin prisma urgenţelor, ci 
şi a amintitei viziuni strategice de largă perspectivă.

În exclusivitate
Opinii ale reprezentanților Guvernului

să includă şi impulsionarea cerce-
tehnologice în domeniu, precum şi 
rea specialiştilor în interiorul unui 

mânt performant dedicat.
e impune să privim lucrurile cu re-
statisticile disponibile pentru sec-

conomic al resurselor minerale sunt 
aşi timp îngrijorătoare, dar şi întru 
obilizatoare.
ăsesc meritoriu pentru acest Forum 
de abordare a „fotografi ei momentu-
mobilizarea aproape exhaustivă a ce-
ot confi gura soluţii constructive reale.

Mă simt îndemnat să adresez mul-
partenerilor ce vă stau aproape în 
emers, ministerele Economiei, Co-
ui şi Mediului de Afaceri, Mediului 
urilor, Finanţelor Publice, Justiţiei, 
ei Naţionale pentru Resurse Mine-
nu în ultimul rând, Asociaţiei Gene-
Inginerilor din România, respectiv 

miei de Ştiinţe Tehnice din România.
ersonal, rămân optimist în vizibili-
forturilor dumneavoastră conjuga-

n acest sens, vă doresc succes!

an Cioloș
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SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

(Urmare din pag. 5)
însă pentru obţinerea aprobării se aşteaptă 
luni de zile şi se solicită o documentaţie 
echivalentă pentru o construcţie mare, 
realizată de-a lungul mai multor ani.  

Modulul al treilea a avut ca moderator 
pe Daniela Pescaru, secretar de stat în 
Ministerul Finanţelor Publice 
(MFP). S-au examinat aspecte 
legate de opţiunile de fi nanţare, 
precum şi de redevenţe şi taxe 
colaterale. S-a anunţat că în 
curând va fi  elaborată o lege 

a redevenţelor, solicitându-se insistent 
consultarea, în timp util, şi a agenţilor 
economici de profi l.

Ultimul modul, centrat pe examinarea 
unor probleme juridice, a fost moderat 
de Dragoş Condrea, de la Secretariatul 
General al Guvernului, şi Ninel Paianjen, 

jurist la ANRM. 
S-a explicat că, din 
punct de vedere 
juridic, o licenţă 
pentru operaţiuni 
miniere reprezintă 

un contract administrativ între stat şi 
operator, contract care nu are un caracter 
strict privat, deoarece raportul dintre părţi nu 
este de egalitate. Obligaţiile nu se stabilesc 
prin negociere, ci sunt fi xate prin lege. Un 
pilon al licenţelor îl reprezintă stabilitatea. 
Elementele concesiunii rămân nemodifi cate 
pe toată durata contractului. S-a mai arătat 
că Ministerul Justiţiei nu acţionează pe fond, 
ci doar verifi că legalitatea documentelor.

În timpul Forumului au fost emise 
numeroase idei şi propuneri. În fi nal, 
s-a instituit un Grup de lucru care să 

centralizeze punctele de vedere exprimate 
de participanţi, urmând să fi e prezentate 
într-o formă adecvată organelor decizionale 
ca soluţii posibile la problemele prioritare 
ale mineritului din România. 

Toţi cei care au urmărit lucrările 
Forumului au avut prilejul să consemneze 
numeroase aprecieri pozitive privind 
implicarea inginerului Nicolae Bud, 
cunoscut şi ca un important militant civic 
pentru redresarea mineritului în ţara noastră, 
cel care a avut o contribuţie deosebită la 
succesul importantei reuniuni.

Forumul Minier Român, ediţia a III-a 
Dezbateri fructuoase, soluţii realiste

vă invită să participaţi la

SIMPOZIONUL ŞTIINŢIFIC AL INGINERILOR ROMÂNI 
DE PRETUTINDENI

Ediţia a XII-a

SINGRO 2016SINGRO 2016
Inginerii români de pretutindeni caută soluţii în comun! 

cu tema
Soluţii pentru un oraş inteligent

care va avea loc la CRAIOVA, în perioada 8 – 9 septembrie 2016
Secţiuni orientative:

1. Infrastructura şi mijloace de transport în comun şi individual, monitorizarea 
trafi cului şi parcărilor;
2. Infrastructura şi mijloace pentru comunicaţii;
3. Energia verde – producere, gestionare, utilizare;
4. Alimentarea cu apă, distribuţie, gestionare;
5. Deşeuri menajere – colectare, reciclare, gestionare;
6. Efi cienţa energetică a clădirilor publice şi particulare, a sistemului de iluminat;
7. Obiectivele turistice locale – muzee, case memoriale, statui, parcuri, zone de 
agrement etc. Informare şi acces;
8. Platforme IT pentru informarea şi consultarea cetăţenilor privind guvernarea 
oraşului şi activităţile de interes public;
9. Educaţie, formare continuă specifi că pentru cetăţenii unui oraş inteligent;
10. Surse de fi nanţare pentru cercetări şi proiecte destinate unui oraş inteligent.

Lucrările prezentate în cadrul simpozionului vor fi  publicate în Buletinul AGIR. 
Informaţii suplimentare:  www.agir.ro.

Asociaţia Generală a Inginerilor
din România Universitatea din Craiova

Guvernul a adoptat Strategia educaţiei 
şi formării profesionale din România pentru 
perioada 2016 – 2020, prin care se urmă-
reşte adaptarea programelor în domeniu la 
tendinţele de pe piaţa muncii, astfel încât să 
răspundă priorităţilor de dezvoltare econo-
mică şi socială naţională. 

Actul normativ stabileşte patru obiec-
tive specifi ce, cu ţinte strategice şi direcţii 
de acţiune concrete:

Obiectivul strategic 1: Îmbunătăţirea 
relevanţei sistemelor de formare profesională 
pentru piaţa muncii, având ca ţintă: creşterea 
ratei de ocupare a tinerilor între 20 şi 34 de 

ani necuprinşi în forme de educaţie şi formare 
la 63% până în 2020 (faţă de 57,2% în 2014);

Obiectivul strategic 2: Creşterea parti-
cipării şi facilitarea accesului la programele de 
formare profesională, având ca ţinte strategi-
ce: ● creşterea ponderii elevilor cuprinşi în în-
văţământul liceal tehnologic şi în învăţămân-
tul profesional la 60% în 2020 (faţă de 49,8% 
în 2014) şi ● creşterea ratei de participare a 
adulţilor la învăţământul pe tot parcursul vieţii 
la 10% în 2020 (de la 1,5% în 2014);

Obiectivul strategic 3: Îmbunătăţi-
rea calităţii formării profesionale, având ca 
ţinte: ● reducerea ratei abandonului şcolar 

din învăţământul liceal tehnologic şi învă-
ţământul profesional la 2% în 2020 (de la 
4,2% în 2014); ● creşterea ratei de promo-
vare a examenului de bacalaureat în rândul 
absolvenţilor învăţământului liceal tehnolo-
gic la 60% în 2020 (de la 45% în 2014); 

Obiectivul strategic 4: Dezvoltarea 
inovării şi cooperării naţionale şi interna-
ţionale în domeniul formării profesionale, 
având ca ţinte strategice: ● creşterea numă-
rului total de elevi implicaţi în programe de 
inovare şi dezvoltare a spiritului antrepre-
norial la 50 000 în 2020 (de la 40 000 în 
2014); ● creşterea numărului total de elevi 

implicaţi în programe de mobilitate interna-
ţională la 4600 în 2020 (de la 2800 în 2014).

Măsurile propuse în cadrul Strategiei 
urmăresc adaptarea planurilor de acţiune 
sectoriale pentru formare profesională la 
cerinţele pieţei muncii, crearea de reţele 
parteneriale între şcoli pe domenii specifi ce 
de formare profesională şi stimularea par-
teneriatelor public-privat printr-o implicare 
activă a fi rmelor şi furnizorilor de formare 
profesională în procesele de reînnoire şi ino-
vare curriculară şi în defi nirea competenţe-
lor şi a califi cărilor relevante pentru integra-
rea pe piaţa forţei de muncă. 

A fost adoptată Strategia educației și formării 
profesionale din România pentru intervalul 2016 – 2020

Camera de Comerţ şi Industrie Râm-
nicu Vâlcea a organizat recent o masă ro-
tundă cu membrii activi ai Asociaţiei Ge-
nerale a Inginerilor din România (AGIR) 
– Sucursala Vâlcea. Tema propusă dezba-
terii a vizat învăţământul tehnic preuniver-
sitar. În cadrul întâlnirii a fost comentată 
situaţia generală a învăţământului tehnic 
românesc, pe cele două paliere – preuni-
versitar şi universitar, în condiţiile cererii 
de forţă de muncă, a evoluţiei economiei 
naţionale, dar şi a factorilor demografi ci.

O parte dintre inginerii prezenţi, care 
profesează la licee din Râmnicu Vâlcea, a ri-
dicat problema învăţământului preuniversitar 
în sistem dual, în conformitate cu legislaţia 
actualizată a MENCS. Astfel, au fost expri-
mate puncte de vedere diferite, în funcţie de 
domeniul de activitate al interlocutorilor. Prof. 
ing. Dumitru Maria a subliniat că la fi naliza-
rea studiilor liceale, absolvenţii cu nivel de ca-
lifi care 4 găsesc foarte greu un loc de muncă, 
având în vedere faptul că pregătirea lor prac-
tică este redusă, în mare parte fi ind teoretică. 
Reintroducerea învăţământului profesional 
este o soluţie care a venit în sprijinul elevilor 
şi al părinţilor, dar din păcate încă există re-
zerve în abordarea acestui tip de învăţământ.

Pe de altă parte, operatorii economici 
au posibilitatea să se implice în mod direct 
în formarea elevilor din învăţământul pro-
fesional cu durata de trei ani, contribuind, 
astfel, la asigurarea unei pregătiri cât mai 
apropiate de propriile exigenţe. 

Implicarea operatorilor econo-
mici este reglementată prin OMEN nr. 
3136/20.02.2014 şi vizează:

● selecţia elevilor la admiterea în în-
văţământul profesional;

● elaborarea în parteneriat cu unitatea 
de învăţământ a curriculum-ului în dez-
voltare locală pentru stagiile de pregătire 
practică;

● formarea elevilor pe parcursul sta-
giilor de pregătire practică;

● evaluarea curentă şi fi nală a elevilor 
în cadrul examenului de certifi care a califi -
cării profesionale.

Din păcate, în această etapă, nu există 
şi pârghii economice (facilităţi etc.) prin care 
operatorii economici să fi e încurajaţi să se 
implice în pregătirea practică a elevilor, în 
acest sens impunându-se necesitatea de a fi  
emis un document legislativ comun al minis-
terelor de resort (MENCS şi MMFPSPV).

În condiţiile actuale, parteneriatul pu-
blic-privat între instituţiile de învăţământ 
preuniversitar cu profi l profesional tehnic 
şi operatorii economici se bazează pe vo-
luntariat şi pe bună credinţă. Reprezentan-
ţii Camerei de Comerţ şi Industrie Vâlcea 
împreună cu membrii AGIR – Sucursala 
Vâlcea vor încerca să creeze un climat 
de discuţii adecvat, prin organizarea unei 
întâlniri viitoare între reprezentanţii I.S.J 
Vâlcea şi agenţi economici care îşi desfă-
şoară activitatea în judeţul Vâlcea, pentru 
a ajuta tinerii să parcurgă o formă de învă-
ţământ tehnic care să le permită să se înca-
dreze mai uşor pe piaţa muncii.

Prof. univ. dr. ing. Alexandrina Sîrbu
Preşedintele Sucursalei AGIR Vâlcea

Masă rotundă privind învăţământul 
tehnic preuniversitar

Foto: Ion Marin
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În perioada 14 – 16 aprilie a.c., 
Academia Forţelor Terestre Nicolae Bălcescu 
din Sibiu a găzduit prima ediţie a Salonului 
Naţional cu Participare Internaţională al 
Inovării şi Cercetării Ştiinţifi ce Studenţeşti 
Cadet INOVA. Evenimentul s-a desfă-
şurat sub Înaltul Patronaj al Forumului 
Inventatorilor Români, inclus în Agenda 
Culturală a Sibiului şi cofi nanţat de Primăria 
Municipiului Sibiu şi Consiliul Local Sibiu. 
La Salon s-au înscris 100 de participanţi 
(studenţi, studenţi masteranzi, studenţi doc-
toranzi şi cercetători postdoctorali cu vârsta 
de până la 35 ani) cu 50 de cercetări, inovaţii 
şi invenţii, din România, Republica Federală 
Germania, Republica Moldova şi Malaezia.

Inovaţiile ştiinţifi ce înscrise în compe-
tiţie au avut ca direcţii de studiu: ● Mediul 
şi controlul poluării. Energie verde, ecolo-
gie, monitorizarea şi protecţia mediului; ● 
Energie şi surse de energie neconvenţiona-
le; ● Securitate, protecţie, salvare – antite-
rorism, dezastre şi accidente; ● Transport 
terestru, maritim şi aerian; ● Chimie; 
● Metalurgie şi ştiinţa materialelor; ● 
Aeronautică şi securitatea navigaţiei aeri-
ene; ● Automobile şi securitate rutieră; ● 
Mecanică. Organe de maşini. Mecanisme. 
Materiale; ● Electrotehnică, electronică şi 
energetică; ● Radiocomunicaţii; ● Robotică, 
roboetică; ● Tehnologii foto-audio-video; 
● Tehnologia informaţiei şi informatică; 

● Artă grafi că şi arhitectură; ● Medicină 
şi factori umani. Farmacie şi cosmetică; ● 
Biosecuritate alimentară; ● Biologie, agrono-
mie şi horticultură; ● Sport, timp liber, cultu-
ră, metode didactice.

La evenimentul competiţional expo-
ziţional Cadet INOVA au participat mem-
bri ai Ofi ciului de Stat pentru Invenţii şi 
Mărci din România, ai Academiei de Ştiinţe 

Tehnice din România, ai Asociaţiei Generale 
a Inginerilor din România, ai Academiei de 
Ştiinţe Medicale din România, ai Universităţii 
Tehnice din Cluj-Napoca, ai Universităţii 
Gheorghe Asachi din Iaşi, ai Universităţii 
Lucian Blaga din Sibiu, precum şi repre-
zentanţi din mediul industrial (S.C. Flörke 
Production S.R.L. – Sibiu, S.C. Marquardt 
Schaltsysteme SCS – Sibiu).

În cadrul primei ediţii a Salonului 
Cadet INOVA s-au acordat câte trei 
medalii de AUR, ARGINT şi BRONZ, 
trei menţiuni speciale, dar şi alte pre-
mii precum Distincţia Cadet INOVA – 
INOVATOR DE ELITĂ, Marele Premiu 
al Juriului – CUPA Cadet INOVA’16, 
Premiul Societăţilor Comerciale Cadet 
INOVA’16, Premiul Forumului Inventa-
torilor Români şi Premiul Ofi ciului de 
Stat pentru Invenţii şi Mărci.

Prof. univ. dr. ing. Octavian Bologa

EVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICEEVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICE

INOVAȚIE ȘI COMPETIȚIE 
„Cadet INOVA“ la Sibiu

Centrul de Excelenţă în Prelucrarea 
Polimerilor din cadrul Departamentului de 
ingineria fabricaţiei 
al Facultăţii de Ingi-
nerie a Universităţii 
Dunărea de Jos din 
Galaţi a organizat 
recent a opta ediţie a 
workshop-ului „Pro-
grese în fabricarea şi 
controlul produselor 
din materiale polime-

rice“. Evenimentul, devenit tradiţional la 
Galaţi, a avut loc sub egida Academiei de 

Ştiinţe Tehnice 
din România 
şi a Asociaţi-
ei Generale a 
Inginerilor din 
România.

La eveni-
ment au parti-
cipat reprezen-
tanţi ai Departa-

mentului Ingineria Materialelor din cadrul 
Renault Technologie Roumanie, ai SC RO-
FAROM SRL Sf. Gheorghe, precum şi ai 
unor fi rme de profi l din Galaţi, Matt Ecoin-
vest SRL, Nicorom Design SRL, dar şi cadre 
didactice, ingineri, doctoranzi, masteranzi şi 
studenţi.

Au fost prezentate aspecte privind: 
materialele plastice, aplicaţii şi importanţa 
lor în industria de automobile, contribu-
ţii privind proprietăţile mecanice ale unor 
nanocompozite reciclate ranforsate cu 

MWCNT, aplicaţii ale reometriei capilare în 
caracterizarea comportamentului reologic 
al unor materiale polimerice, determinarea 
comportamentului electric al nanocompo-
zitelor polimerice, caracterizarea mecanică 
instrumentală a materialelor polimerice.

Tematica, deosebit de interesantă și 
actuală, a deschis direcţii de colaborare şi 
parteneriate între mediul academic şi cel in-
dustrial.

Dr. ing. Cătălin Fetecău

Workshop pentru viitorii ingineri constructori de mașini

Academia Navală Mircea cel Bătrân 
(ANMB) a găzduit, în perioada 14 – 16 
aprilie a.c., lucrările Sesiunii de comuni-
cări ştiinţifi ce a studenţilor Cadet-Nav, 
manifestare afl ată la a 38-a ediţie. 

La această manifestare s-au înscris 
cu lucrări 283 de studenţi din 12 centre 
universitare din ţară şi străinătate, milita-

re şi civile, cu care ANMB colaborează: ● 
Academia Forţelor Aeriene Henri Coandă 
din Braşov; ● Academia Forţelor Terestre 
Nicolae Bălcescu Sibiu; ● Academia 
Naţională de Informaţii din Bucureşti; ● 
Academia Tehnică Militară din Bucureşti; 
● Universitatea Eftimie Murgu din Reşiţa; 
● Institutul Medico-Militar din Bucureşti; 
● Universitatea Maritimă din Constanţa; 

● Academia de Poliţie Alexandru Ioan 
Cuza din Bucureşti; ● Academia Navală 
N. Y. Vaptsarov din Varna (Bulgaria); ● 
Universitatea Forţelor Armate Federale 
Germane din München (Germania); 
● Universitatea Helmut Schmidt din 
Hamburg (Germania); ● Academia Navală 
Poloneză din Gdynia (Polonia). 

Deschiderea 
sesiunii Cadet-
Nav 2016 a 
avut loc în aula 
A c a d e m i e i 
Navale şi au par-
ticipat studenţi, 
preşedinţi şi 
membri ai secţiu-
nilor, responsabili 
cu cercetarea şti-
inţifi că şi corpul 
didactic al institu-
ţiei gazdă. În ulti-
ma zi a manifes-
tării, participanţii 

au fost răsplătiţi cu o vizită în portul militar 
la Nava Şcoală Mircea şi la fregata Regele 
Ferdinand, acolo unde marea majoritate au 
păşit pentru prima dată.

Prof. univ. dr. ing. Gheorghe 
Samoilescu

Vicepreşedinte al Sucursalei AGIR 
Constanţa

A 38-a ediție a Sesiunii 
de comunicări științifi ce 
a studenților Cadet-Nav
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              Şi liber să mă răzgândesc!

                      
   

        Prof. dr. ing. C. Berbente
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Parlamentul European (PE) a votat 
în plen aspectele tehnice ale celui de-al 
patrulea pachet feroviar (adoptat de Con-
siliu în decembrie 2015), concentrat pe 
sporirea securității și a interoperabilității 
între diferite moduri de transport în ca-
drul UE. Reamintim că, în iunie 2015, 
PE a ajuns la un acord neofi cial cu sta-
tele membre. În acest context, Comisia 
Europeană a salutat acordul obținut de 
Parlamentul European și de Consiliul 
de Miniștri al UE cu privire la cel de-al 
patrulea pachet feroviar. El cuprinde 
o serie de măsuri menite să facă trans-
portul feroviar european mai inovator și 
mai competitiv. Acordul va îmbunătăți 
în special performanța serviciilor 
de profi l din UE, în benefi ciul 
călătorilor, printr-o deschidere 
progresivă a piețelor feroviare 
naționale. „Acest acord deschide 
un nou capitol pentru căile ferate 
europene. Prea mult timp, secto-
rul feroviar nu a avut stimulen-
te pentru a se adapta la cererea 
consumatorilor și, în consecință, 
cota sa de piață a scăzut în mod 
constant. Deschiderea progresivă a pieței 
va îmbunătăți performanțele serviciilor 
feroviare. Acest acord va crea, de ase-
menea, noi oportunități de investiții și va 
favoriza crearea de locuri de muncă în 
acest sector. În cele din urmă, el ar tre-
bui să încurajeze cetățenii europeni să 
utilizeze într-o mai mare măsură trans-
portul feroviar, contribuind astfel la rea-
lizarea obiectivelor noastre în materie de 
decarbonizare. Atunci când căile ferate 
devin mai atractive, toată lumea are de 
câștigat“, a declarat comisarul UE pentru 
transporturi, Violeta Bulc.

Focalizare pe interesele 
consumatorilor
În urma acestui acord, cel de-al 

patrulea pachet feroviar va deschide 
treptat spre concurență piețele naționale 

de transport feroviar de călători. Des-
chiderea progresivă a pieței va aduce o 
serie de avantaje pentru călători, pentru 
autoritățile publice și pentru economia 
europeană în ansamblul său. 

1. Va revitaliza piețele feroviare 
naționale. În ultimele decenii, trans-
portul feroviar a înregistrat o scădere 
constantă, cu menținerea monopolurilor 
naționale. Datorită celui de-al patrulea 
pachet feroviar, toate întreprinderile fe-
roviare din UE vor fi  în măsură să ofere 
servicii de profi l pe întreg teritoriul UE. 
În ceea ce privește serviciile „comercia-
le“, noii operatori își vor putea desfășura 
activitatea începând cu anul 2020. Înce-

pând cu anul 2023, autoritățile compe-
tente ar trebui să atribuie contracte de 
servicii publice feroviare prin proceduri 
competitive de atribuire deschise tutu-
ror întreprinderilor feroviare din UE, cu 
excepția unor cazuri specifi ce. 

2. Va face transportul feroviar 
mai receptiv la cererea pieței și a 
consumatorilor. Deschiderea pieței va 
favoriza apariția unor noi modele eco-
nomice și va oferi mai multe posibilități 
de alegere pentru consumatori. Presiu-
nea concurențială exercitată de noii 
operatori îi va forța, de asemenea, pe 
operatorii istorici să se adapteze și să 
se concentreze mai mult asupra consu-
matorilor. Cu toate acestea, concurența 
nu este un scop în sine și statele mem-
bre vor putea în continuare să atribuie în 
mod direct contracte de servicii publice 

feroviare, cu condiția ca obiectivele de 
performanță (calitate, punctualitate etc.) 
să fi e îndeplinite. 

Oportunități pentru 
trecerea la cea mai 
sustenabilă formă 
de transport
3. Va concretiza prioritățile politi-

ce ale Executivului de la Bruxelles. Prin 
deschiderea progresivă a piețelor ferovi-
are naționale, pachetul va completa piața 
internă de servicii feroviare și, astfel, va 
concretiza în mod direct prioritatea CE 
privind realizarea unei pieţe interne mai 
echitabile şi mai aprofundate. De aseme-
nea, el va încuraja investițiile în sectorul 
feroviar, iar în statele membre care au 
recurs la liberalizare există date care su-
gerează că deschiderea pieței a avut un 
impact pozitiv asupra creării de locuri de 
muncă. În plus, transportul feroviar este 
de departe cea mai sustenabilă formă de 
transport și, prin sporirea atractivității 
sale, cel de-al patrulea pachet feroviar ar 
trebui să permită trecerea de la alte mo-
duri de transport mai poluante la trans-
portul feroviar. Acest lucru ar contribui la 
îndeplinirea obiectivelor UE în materie de 
decarbonizare. 

Acordul trebuie să fi e aprobat, în 
continuare, de statele membre și de Par-
lamentul European. Ulterior, acesta va 
trebui să fi e adoptat în mod formal de 

Parlamentul European și de Consiliul 
UE. Se preconizează că această adoptare 
va avea loc în toamna anului 2016. 

● Acordul istoric privind schimbă-
rile climatice, semnat cu ocazia Zilei 
Pământului. Peste 155 de state au semnat, la 22 
aprilie a.c., la New York, cu ocazia Zilei Pământu-
lui, Acordul privind schimbările climatice, al cărui 
obiectiv principal este limitarea creşterii temperaturii 
globale la cel mult 2 grade Celsius. După cum se ştie, 
Acordul a fost negociat şi agreat la nivel mondial, în 
cadrul Conferinţei Internaţionale privind schimbări-
le climatice de la Paris, de la fi nalul anului anterior. 
România a fost reprezentată la reuniunea statelor 
lumii, pentru semnarea în cadru ofi cial a Acordului 
de la Paris, de o delegaţie condusă de ministrul Me-
diului, Cristiana Paşca Palmer. Textul Acordului este 
rezultatul unui amplu proces de negociere între sta-
tele lumii şi impune obligaţii juridice tuturor părţilor. 
Conform documentului, toate statele trebuie să între-
prindă măsuri naţionale pentru atingerea angajamen-
telor de reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră. 

● Guvernul SUA sprijină proiectul 
de micro-rețea inteligentă al UPB. Agen-
ţia Americană pentru Comerţ şi Dezvoltare (USTDA) 
a acordat Universităţii Politehnica din Bucureşti 
(UPB) o fi nanţare pentru efectuarea unui studiu de fe-
zabilitate. Acesta va evalua viabilitatea tehnică, eco-
nomică şi fi nanciară a implementării unui proiect pi-
lot de micro-reţea inteligentă în campus. Acordul de 
fi nanţare a fost semnat la UPB de către Hans Klemm, 
ambasadorul SUA în România, şi Mihnea Costoiu, 

preşedinte şi 
rector al UPB. 
UPB intenţio-
nează să imple-
menteze proiec-
tul în tot cam-
pusul. „Acordul, 
prin care se va 
implementa un 

sistem de gestionare a energiei similar celui al unui 
oraş inteligent, ne oferă oportunitatea de a ne alătura 
unui grup restrâns de universităţi europene care au 
început să implementeze un astfel de concept ambi-
ţios“, a declarat Mihnea Costoiu. Studiul va evalua 
oportunităţile de extindere a capacităţii de generare 
de energie, de aplicare a trigenerării şi de diversifi care 
a resurselor energetice. În plus, el va analiza adăuga-
rea de sisteme de stocare a energiei termale şi elec-
trice, precum şi maximizarea utilizării de tehnologii 
pentru construcţii inteligente.

● Diplomă Aniversară. Centrul Regio-
nal de Inovare şi Transfer Tehnologic TehImpuls din 
Timişoara a acordat Diploma Aniversară Sucursalei 
Timiş a AGIR, membru fondator al acestei prestigi-
oase organizaţii. Diploma a fost acordată cu prilejul 
împlinirii a 10 ani de la înfi inţarea TehImpuls, în semn 
de apreciere pentru sprijinul constant dat de Sucursala 
AGIR Timiş în desfăşurarea activităţilor de inovare şi 
transfer tehnologic. Reamintim că TehImpuls este un 
organism non guvernamental, înfi inţat în anul 2006, 
ca proiect-pilot al Strategiei de Inovare Regională a 
Regiunii Vest şi are rolul de a acţiona ca interfaţă re-
gională între cererea şi oferta de inovare, în scopul 
creşterii competitivităţii mediului economic din aceas-
tă zonă prin implementarea de soluţii inovatoare în 
întreprinderi şi comercializarea produselor inovatoare 
existente. (TDB)  

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

Campania Cărți pentru copiii 
și tinerii din Republica Moldova
Asociaţia Generală a Inginerilor 

din România (AGIR) derulează cea de-a 
doua etapă a campaniei Cărţi pentru co-
piii şi tinerii din Republica Moldova, 
prin care se organizează colectarea de 
cărţi de beletristică, lucrări cu caracter 
metodic şi didactic etc., atractive şi utile 
pentru copii şi tineri.

Cărţile, care trebuie să fi e în stare 
bună, vor fi  inventariate şi donate unor 
şcoli din satele şi com unele din Repu-
blica Moldova care nu dispun de cărţi în 
limba română.

Vă rugăm să ne sprijiniţi în acest 
demers care va aduce un strop de bucu-
rie în sufl etele copiilor şi tinerilor dornici 
să înveţe limba strămo-
şească, limba română.

Colectarea cărţi-
lor din etapa a doua a 
campaniei va avea loc 
până la 30 iunie a.c., 
la sediul AGIR din 
Bd. Dacia nr. 26, de luni până vineri, 
între orele 9:00 – 14:00. Persoană de 
contact: Florentina Dragomirescu, tel. 

0213168993, 0213168994, email: uni-
vers.ingineresc@agir.ro.

Rugăm persoanele care doresc să 
doneze cărţi să ne contacte-
ze telefonic pentru a stabili 
detaliile predării-primirii, 
pentru o mai bună organi-
zare. 

De asemenea, adre-
săm rugămintea fi lialei, 

sucursalelor şi societăţilor din cadrul 
AGIR să se implice în această acţiune.

Vă mulţumim!

Demersuri pentru un transport european 
mai inovator și mai competitiv
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